
  به رغم وعده هایی که رئیس جمهور درباره بهبود وضعیت 
اینترنت و استفاده از شبکه های اجتماعی در کشور دادند در 

شرایط کنونی اینترنت در وضعیت خوبی 
قرار ندارد و به دلیل کندی اینترنت علاوه 
بر اینکه شهروندان از وضعیت اینترنت 
رضایت ندارند بسیاری از کسب و کار های 
اینترنتی هم با مشکلات جدی مواجه 

شده اند.چرا این اتفاق رخ داده است؟
واقعیت این است که اصولگرایان در ابتدا تلاش 
کردند طرح صیانت را در مجلس تصویب کنند تا 
به اقدامات خود در زمینه محدود کردن اینترنت 
جنبه قانونی بدهند. با این وجود و به دلیل واکنش 
افکار عمومی و انتقادهایی که به اجرای این 
طرح صورت گرفت تصویب این طرح به صورت 
محسوس از دستور کار اصولگرایان خارج شد. 
اجرای این طرح متوقف نشده و اصولگرایان به 
صورت نامحسوس در حال اجرای این طرح به 
شکلی های مختلف هستند. در شرایط کنونی 
کندی اینترنت نگرانی هایی در سطح جامعه 
ایجاد کرده است. امروز بسیاری از کسب و کارها 
و شرکت های دانش بنیان به صورت مستقیم 

با اینترنت ارتباط دارند و به همین دلیل کند شدن سرعت اینترنت روی 
عملکرد آنها تأثیر منفی می گذارد. در بسیاری از مناطق کشور مردم با 
اینترنت تلویزیون تماشا می کنند و هنگامی که سرعت اینترنت قابل قبول 
نباشد این افراد با مشکل مواجه می شوند. مدیران دولتی در این زمینه موضوع 
زیرساخت ها را مطرح می کنند و عنوان می کنند به دلیل کمبودهایی که در 
زیرساخت ها وجود دارد سرعت اینترنت کاهش پیدا کرده است. این در حالی 
است که این زیرساخت ها در سال های گذشته نیز وجود داشته اما سرعت 
اینترنت به مراتب از امروز بیشتر بوده و مردم رضایت بیشتری داشته اند. چه 
اتفاقی رخ داده که رئیس جمهور و وزیر ایشان عنوان می کنند زیرساخت ها 
مشکل دارد در حالی که در دولت گذشته وضعیت اینترنت از امروز بهتر بوده 
است. دولت سیزدهم عنوان می کند که پهنای باند اینترنت در ایران تغییری 
نکرده است. این در حالی است که براساس گزارش های جهانی میزان پهنای 

باند اینترنت ایران نسبت به گذشته کاهش پیدا کرده است. 
  یکی از چالش های اصلی جامعه بیکاری است. با این وجود 
کسب و کارهای اینترنتی در سال های اخیر توانسته بخشی 
از معضل بیکاری را کاهش بدهد. کاهش پهنای باند و یا کندی 
سرعت اینترنت چه تأثیری روی روند بیکاری در جامعه خواهد 

داشت؟
براساس آمارهایی که وجود دارد در حدود400 هزار شغل اینترنتی 

وجود دارد که اغلب آنها نیز در اینستاگرام است. بسیاری از خانواده ها 
در شرایط کنونی از فضای اینستاگرام خرید می کنند. آقای رئیسی نیز 
عنوان می کردند که دختران ایشان از فضای 
مجازی خرید می کنند. با شیوع ویروس کرونا 
شرایط اجتماعی به سمتی حرکت کرد که 
مردم مجبور شدند از خرید های آنلاین بیشتر 
استفاده کنند. در سه یا چهار سال گذشته 
برای اینکه یک کسب و کار ایجاد شود عنوان 
می شد که حدود ده تا دوازده میلیون سرمایه 
نیاز است. این در حالی است که در شرایط 
کنونی یک فرد بدون هیچ سرمایه ای و از طریق 
فضای مجازی و اینستاگرام می تواند کسب و 
کار راه اندازی کند و از بیکاری خارج شود. اگر 
فضای مجازی وجود نداشت امروز یک فرد برای 
راه اندازی یک کسب و کار باید هزینه بسیار 
زیادی را می داد. این در حالی است که فضای 
مجازی این شرایط را فراهم آورده که بدون 
اینکه افراد هزینه های هنگفتی بدهند می توانند 
از وضعیت بیکاری خارج شوند و بلکه دارای 
درآمدهای خوبی هم باشند. در شرایط کنونی 
دولت هیچ هزینه ای برای راه اندازی کسب و 
کارهای اینترنتی نمی کند. در نتیجه دلیلی وجود ندارد دولتی که مدعی 
مبارزه با بیکاری است در مقابل کسانی که قصد دارند در فضای مجازی 
کسب و کار داشته باشند مانع ایجاد کند. چرا باید با محدود کردن فضای 
اینترنتی مردم را از نظر روانی تحت فشار قرار بدهند و از سوی دیگر کسب 
و کارهای اینترنتی را با خطر مواجه کرده است. در شرایط کنونی بسیاری 
از امور آموزشی دانشگاه ها و مدارس، وبینارها و کلاس های آنلاینی که در 
زمینه های مختلف برگزار می شود به اینترنت با سرعت مناسب نیاز دارد 
که متأسفانه در شرایط کنونی به دلیل محدودیت هایی که در این زمینه 
اعمال شده با مشکلات زیادی مواجه هستیم. وضعیت نیز به صورتی است 

که روز به روز محدودیت ها در زمینه اینترنت بیشتر می شود. 
  این محدودیت ها به چه دلیل و با چه هدفی صورت می گیرد؟

اینترنت یک پدیده جهانی است و همه مردم جهان از آن استفاده 
می کنند. با این وجود در کشور ما برخی با محدود کردن فضای اینترنت و 
کاهش سرعت آن به سمتی حرکت می کنند که برخلاف وضعیتی است 
که در بین کشورهای جهان وجود دارد. سوال این است که چرا برخی 
هنوز شرایط زندگی جهانی را نمی پذیرند و تلاش می کنند به شکل های 
مختلف رویکرد دیگری را در پیش بگیرند که مورد رضایت مردم نیست. 
اصولگرایان تلاش کردند در ابتدا موضوع طرح صیانت را در مجلس تصویب 
کنند تا وجهه قانونی پیدا کند. با این وجود پس از اینکه در اهداف خود 

در این زمینه به نتیجه نرسیدند موضوع را به شورای عالی فضای مجازی 
کشانده اند و به دنبال این هستند که از طریق این شورا به اهداف خود 

در راستای محدود کردن فضای اینترنت برسند. در روزهای گذشته 
یک کمیسیون ایجاد کرده اند که به واسطه این کمیسیون در زمینه 

محدودکردن فضای مجازی فعالیت کنند. سوال این است که این اقدامات 
به چه دلیل و با چه هدفی صورت می گیرد و چرا عده ای تلاش می کنند 

برخلاف مطالبات مردم حرکت کنند؟اگر طرح صیانت طرح خوبی بود 
مجلس آن را تصویب می کرد و نیاز به ارجاع آن به شورای عالی فضای 

مجازی نبوده است. اگر قرار است اقدامات 
به صورت قانونی انجام شود طرفداران طرح 
صیانت متن پیشنهادی خود را مطرح کنند 
تا فعالان فضای مجازی دیدگاه های خود 
را در این زمینه عنوان کنند. چرا در این 
زمینه تنها سیاستگذاران دیدگاه های خود 
را عملی می کنند و از جامعه نظرخواهی 
نمی شود؟مشکل اصلی این است که از شش 
برنامه توسعه که از ابتدای انقلاب تاکنون 
نوشته شده تنها30 درصد آنها اجرایی شده و 
بقیه اجرا نشده است. یکی از ایرادهایی که به 
این برنامه وارد می دانند این است که عنوان 
می شود این برنامه از بالا به پایین نوشته شده 
و به همین دلیل قابلیت اجرایی شدن ندارد. 
بسیاری از صاحب نظران بر این باور هستند 
که اگر این برنامه ها از پایین به بالا نوشته 
می شدند و جامعه در اجرای آنها نقش داشت 
احتمال اجرایی شدن آنها هفتاد تا هشتاد 
درصد بود. در شرایط کنونی در حدود50 تا60 
درصد موارد مطرح شده در برنامه های توسعه 
در حال بازنویسی است و تلاش می شود آنها را 
تغییر دهند. نمونه بارز آن پیش نویس برنامه 
هفتم است که در آن بسیاری از موضوعات 
برنامه پنجم و ششم در حال بازنویسی است. 

  قانون گذاری بدون توجه به جامعه مخاطب چه پیامدهایی 
به همراه خواهد داشت؟

در زمینه اینترنت و فضای مجازی نیز وضعیت به همین صورت است. 
در این مورد جامعه مخاطب و کسانی که از فضای مجازی استفاده 
می کنند باید نقش تعیین کننده ای داشته باشند. این در حالی است 
که از دیدگاه آنها استفاده نمی شود. براساس آمارهای منتشر شده 
در ژانویه سال2022 بالای63 درصد مردم جهان از اینترنت استفاده 
می کنند. این در حالی است که آمار کسانی که در سال2011 از اینترنت 
در جهان استفاده می کردند در حدود11 درصد بوده است. این موضوع 
نشان می دهد که در 10 سال اخیر میزان استفاده از اینترنت در سطح 
جهان افزایش چشمگیری داشته است. اگر به آمارهای موجود در ایران 
دقت کنیم متوجه می شویم که آمارهای استفاده از اینترنت و شبکه های 
اجتماعی در ایران قابل تأمل است. براساس آمارهای ارائه شده در 
خرداد1401 در حدود71 درصد مردم ایران از واتساپ استفاده می کنند. 

در حدود50 درصد مردم ایران از اینستاگرام استفاده می کنند و بیش از 
31 درصد نیز از شبکه اجتماعی تلگرام استفاده می کنند. این آمارهای 
جهانی است که درباره ایران منتشر شده است. 
شبکه های اجتماعی بعدی فیسبوک است که در 
حدود3/7 درصد مردم ایران را شامل می شود. 
میزان استفاده از شبکه های اجتماعی در ایران 
نشان می دهد که مردم ایران به استفاده از این 
ظرفیت ها علاقه مند هستند. به همین دلیل 
هرچه به مردم فشار بیشتری وارد شود به معنای 
این است که به علاقه آنها توجهی نکرده اید و 
مطالبات آنها را نادیده گرفته اید. از خرداد1400 
تا خرداد1401 استفاده از اینستاگرام در ایران66 
درصد رشد پیدا کرده است که آمار بسیار بالایی 
است. محبوب ترین شبکه های اجتماعی در ایران 
واتساپ و اینستاگرام هستند. در شرایط کنونی 
در حدود48 میلیون ایرانی از اینستاگرام استفاده 
می کنند. این وضعیت نشان می دهد که جمع 
کثیری از جامعه85 میلیونی ایران از شبکه های 
اجتماعی استفاده می کنند و به آنها علاقه مند 
هستند. مردم ایران از شبکه های اجتماعی برای 
امور علمی، خانوادگی و اجتماعی خود استفاده 
می کنند. به همین دلیل نمی توانیم این همه 
فشار به اینترنت و شبکه های اجتماعی وارد کنیم 

و خواسته های مردم را نادیده بگیریم. 
  به چه میزان این احتمال وجود دارد که 
طرح صیانت در نهایت اجرا شود؟ حامیان این طرح چه آلترناتیوی 

برای شبکه های اجتماعی دارند؟
در سال98 اولین طرح ساماندهی پیام رسان های اجتماعی مطرح شد. 
سرمایه گذاری های زیادی نیز در این زمینه صورت گرفت با این وجود اغلب 
مردم نسبت به پیام رسان های داخلی علاقه ای پیدا نکردند و استقبال نشان 
ندادند. زمانی که پیام رسان وایبر وجود داشت در یک شب در حدود40 
میلیون نفر به تلگرام رفتند که ظرفیت های جدیدتری را ارائه کرده بود. 
کسانی که امروز به دنبال اجرای طرح صیانت هستند نشان می دهند که 
هنوز نمی توانند بین قانون گذاران و جامعه ارتباط مناسبی برقرار کنند و 
با اقداماتی که انجام می دهند ارتباط جامعه با قانون گذاران را مخدوش 
می کنند. اگر قرار است قانونی برای جامعه اجرا شود حتمأ باید منابع 
اجرایی آن در درون جامعه تأمین شود. ما نباید بیکاری را در جامعه نادیده 
بگیریم و در مسیر کسانی که در فضای مجازی و اینستاگرام کسب و کار 
راه اندازی کرده اند مانع ایجاد کنیم و سرعت اینترنت را کاهش بدهیم و یا 

پهنای باند را کم کنیم. 

7پرونده سال پنجم  
 شماره 1369 

دوشنبه 
1401 .06 .21
15صفر 12/1444سپتامبر 2022

a r m a n m e l i . i r

یــادداشــت
  عدم باز تعریف هویت ملی 

در حوزه جوانان

بر اساس بررسی های اداره گذرنامه، ایران در رتبه 19 
»دانشجوفرصتی« به دیگر کشورها قرار داشته و این آمار 
طی 30 سال اخیر دو برابر شده است. اگر از دلایل اقتصادی، 
اشتغال و فرهنگی این آمار عبور کنیم و نگاهی به کشورهای 
همسایه مانند ترکیه بیاندازیم که به موجب سیاست های 
اقتصادی غلط اردوغان تورم بی سابقه 80 درصدی را تجربه 
کرده، آمار مهاجرت ترکیه به مراتب پایین تر از ایران بوده و 
گویاي این مساله است که موج مهاجرت جوانان به جز ابعاد 
اقتصادی، دلایل دیگری نیز دارد.  یکی از علل اصلی موج 
سهمگین مهاجرت که سبب تهی شدن کشور از نیروهای 
نخبه و همچنین نیروی کیفی کار می شود، به اعتقاد نگارنده، 
عدم بازتعریف هویت ملی در حوزه جوانان و عدم تعریف منافع 
مشترک با جوانان ایرانی است. یعني یک جوان ایرانی که 
دست بر قضا مدرن شده و این مدرنیته ممکن است او را دچار 
از جا کندگی اجتماعی نیز کرده باشد، وقتی به چیستی خود 
فکر می کند نه تنها هیچ تعریف هویتی ندارد، بلکه خود را عضو 
هیچ سازمان اجتماعی نیز نمی بیند که بخواهد در آن نقش 
و مسئولیتي بپذیرد. یکی از آسیب های جدی عدم بازتعریف 
هویت ملی، سیل مهاجرتی به وجود آمده است؛ یعنی زماني 
 .. که فرد دچار مشکلات اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و.
می شود به جای ماندن و تلاش برای اصلاح شرایط سرزمینی 
که در آن متولد شده و رشد یافته، راه مهاجرت را برمی گزیند 
زیرا بازتعریف دقیقی از هویت ملی که سال ها پیش امثال 
ابوالقاسم فردوسی ها، حافظ ها، سهروردی ها و... آن را در قالب 
شاهنامه و اسناد دیگر مکتوب کردند ندارد.  مساله دوم تعریف 
منافع مشترک میان ذی نفعان است. از یکسو، اگر ایران را به 
عنوان یک پدیدار تاریخی در نظر بگیریم، نسل جوان خود 
را در قالب آموزش، انواع یارانه ها و غیره پرورش داده و براي 
بهره مندي از نیروي جوان متخصص در سال هاي آتي هزینه 
کرده است، اما به دلایل مختلف اعم از عدم بازتعریف هویتی 
مشخص و مشکلات مختلف اقتصادی، اجتماعی، سیاسی 
و... شاهد مهاجرت جوانان تحصیلکرده به کشورهای دیگر و 
از دست دادن مفت و مجانی مهم ترین سرمایه خود است.  در 
سمت دیگر ماجرا، جوان ایراني ایستاده است که از خانواده 
و دل بستگی های وطنی خود دل کنده و رنج مهاجرت به 
کشوري غریب را به جان مي خرد تا بتواند چشم اندازی روشن 
برای خود ترسیم و محقق کند. نام این اتفاق را باید بازی دو 
سر باخت گذاشت زیرا در آن هم ایران به واسطه فرار نخبگان 
و از دست دادن نیروی انسانی با کیفیت خود متحمل هزینه و 
زیان غیرقابل بازگشت و جبران شده و هم جوان ایرانی که نه 
تنها هویت خود را از دست داده، بلکه دچار مشکلات مهاجرت 
و گرفتاری های استقرار و سکونت در کشوری بیگانه مي شود. 
اساسا تا منافع مشترکی که بنده نام آن را »بازخوانی اندیشه 
ایرانشهری« مي گذارم و می تواند هویت را به دولت و ملت 
ببخشد در میان نخبگان و مسئولان شکل نگیرد، این چرخه و 
دور باطل ادامه دار خواهد بود و بیش از پیش شاهد استحاله 

ایران به عنوان یک پدیدار تاریخی کهن خواهیم بود. 

نگـــــاه
 فرمان مقتدی صدر

به زائران ایرانی توهین نشود
  در سامرا لباس نظامی نپوشید!

آرمان ملی: زائران زیادی از کشورمان روانه عراق شدند تا 
اربعین حسینی در سوگ سالار شهیدان عزاداری کنند. بارها 
مقامات کشورمان از مردم خواستند از تجمع در پشت مرزها 
خودداری کنند، چراکه بامشکلاتی مواجه می شوند اما ظاهرا 
مشکلات روبه کاهش است. ظهر دیروز ایرنا نوشت: » بعد از 2 
روز شلوغی مرز خسروی، یکشنبه 20 شهریورماه تردد زائران 
اربعین حسینی )ع( از این مرز رسمی و بین المللی به آسانی انجام 
می شود.« امین شریعتی، فرمانده قرارگاه اربعین سامرا و بلد 
می گوید: زائران سفر خود را کوتاه کنند و حداکثر هم یک وعده در 
سامرا حضور داشته باشند. همچنین با توجه به حساسیت در سامرا، 
آقایان از پوشیدن لباس نظامی برای سفر اربعین بپرهیزند تا دچار 
مشکل نشوند. سامرا در آستانه اربعین حسینی میزبان میلیون ها 
عاشق سیدالشهدا علیه السلام است و جمعی از زائران اربعین بعد از 
تشرف به کربلا یا قبل از آن به سامرا مشرف می شوند. در حالی که 
یک هفته تا اربعین حسینی باقی مانده است، همه شهرهای زیارتی 
عراق مملو از جمعیت است و با توجه به خیل زائران، ستاد مرکزی 
اربعین از افرادی که هنوز به عراق سفر نکرده اند، خواسته است تا 
سفر خود را به بعد از اربعین موکول کنند. البته مرزهای زمینی هم 
بسته شده است. حرم امامین عسکریین علیهم السلام در سامرا مملو 
از جمعیت است و بسیاری از عاشقان حسینی به خانه امام زمان 
)عج( مشرف شده اند. موکب های اربعینی هم در سامرا برپاست و 

شبانه روز غذای نذری بین زائران توزیع می کنند. 
  فرمان مقتدی صدر

مقتدی صدر، رهبر جریان صدر عراق در بیانیه ای طرفداران خود 
را به مشارکت در راهپیمایی اربعین و رفتن به سمت کربلا دعوت 
کرد. وی در بیانیه خود توصیه هایی به طرفداران خود طی برگزاری 
این مراسم داده است. مقتدی صدر در بخشی از توصیه های خود 
اعلام کرد که تعرض و توهین فیزیکی و یا زبانی و یا به هر شکل 
دیگر به زائران غیر عراقی به ویژه برادران ایرانی امری ناپسند، 
ممنوع و بلکه حرام و در تضاد با عرف است. »سید مقتدی الصدر« 
رهبر جریان صدر عراق، )11 سپتامبر(، طی پستی در توئیتر خطاب 
به »دوستداران اصلاح امور و کسانی که علیه ظلم و فساد انقلاب 
کردند«، خواستار حرکت به سمت کربلای معلی شد و ده شرط را 
برای این حرکت تعیین کرد. او نوشت: »همه محبان اصلاحات و 
کسانی که علیه ظلم فساد انقلاب کردند... باید به سمت قبله اصلاح 
امور )کربلاء( و امام اصلاح امور، سرورم و مولایم حسین بن علی که 
جانم فدای او، حرکت کنند... بله به سمت رهبر و سمبل عزت و به 
دور از ظلم و فساد... پس  ای انقلابیون، در این امر کوتاهی نکنید.« 
رهبر جریان صدر در ادامه تاکید کرد که در این حرکت چند شرط 
وجود دارد و سپس شرط های ده گانه خود را برای حرکت به سوی 
کربلای معلی اعلام کرد:  نخست: بدون پرچم های خاص متعلق 
به یک گروه یا طرف یا اردوگاه یا حزب و حتی طائفه... که امام 
حسین، امامِ اسلام،  انسانیت و اصلاح است. دوم: عدم در دست 
گرفتن عکس ها و پلاکاردها به طور مطلق نه شهدا و نه هیچ کس 
دیگر. همه آنها - که رضوان خداوند شاملشان باشد-  فانی در امام 
حسین هستند که سرور شهدای بهشت است. سوم: عدم پوشیدن 
کفن یا هر لباسی که شما را از سایر زائران متمایز کند به ویژه لباس 
نظامی... همه تنها لباس اخلاص و طهارت بر تن کنند. چهارم: 
فریاد شما فقط و فقط باید ذکر نام خداوند و طاعت او و امام حسین 
و اهل بیت سلام ا... علیهم باشد. پنجم: پایبندی به بالاترین درجه 
صبر، حکمت و اخلاق... نیروهای امنیتی باید با هرکس از هر جهتی 
این دستورات را رعایت نکند، با جدیت و بدون هیچ سهل انگار 
برخورد کنند... زیرا او یا نفوذی است یا متنفر از شعائر حسینی. 
ششم: اتهام زنی به دیگران و برچسب بعثی، تروریستی، شبه نظامی 
زدن و... در این مراسم ممنوع، حرام و دورغ پراکنی است. هفتم: 
هرگونه تعدی به زائران خارجی )غیر عراقی(، به ویژه )برادران 
ایرانی( با دست یا زبان یا هر طریق دیگری، امرمنفور، قیبح، ممنوع 
و حتی حرام و مخالف عرف است. هشتم: این امری مسلم است: 
حمل هر گونه سلاح گرم یا سردی ممنوع و حتی حرام است... 
هرکس مخالف این، عمل کند، کارش به طرف های امنیتی کشیده 
می شود. نهم: نشان دادن بالاترین درجه همکاری با نیروهای 
امنیتی در همه مناطق عراق به ویژه در کربلای مقدس... پیشاپیش 
از این امر تشکر می کنیم. دهم: اجتناب نیروهای الحشد ]الشعبی[ 
و سرایا السلام از هرگونه گرفتن یک مکان یا سیطره بر چیزی یا 
مبادرت ورزیدن به هر اقدام امنیتی در امسال... این یک ضرورت 
است که در صورت عدم رعایت آن، پایان خوشی ندارد. رهبر جریان 
صدر در پایان، تاکید کرد که وی از هر کسی که این دستورات را 
نادیده بگیرد و خلاف آن عمل کند، تبرئه می جوید و از نزدیک 
یا دور با آن هیچ ارتباطی ندارد. او همچنین از امکان سریان این 
دستورات تا 28 صفر و رحلت رسول اکرم )ص( و مراسم عزاداری 

در مرقد امام علی )ع( در نجف اشرف خبر داد. 
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 سالار احمدی 
فعال سیاسی

خبـــــر
فرمانده نیروی دریایی ارتش مطرح کرد: 

استفاده دشمن از فضاهای مجازی علیه جوانان 
فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشاره به اقتدار ارتش 
تصریح کرد: ارتش جمهوری اسلامی ایران با وجود 
کارکنان غیور و سلحشور خود، امنیت را نه فقط به ایران 
بلکه به تمام کشورهای منطقه هدیه کرده است و این مهم 
منجر شده که دشمنان جرأت تعرض به خاک کشورمان 
را نداشته باشند. دریادار ایرانی با اشاره به استفاده دشمن 
از فضاهای مجازی علیه جوانان کشور عنوان کرد: امروز 
سلاح دشمن دیگر بمب افکن و هواپیما و... نیست، بلکه 
سلاح خطرناک تری در اختیار دارد که ما نسبت به آن 
باید بسیار هوشیارتر باشیم و این سلاح خطرناک فضای 
مجازی است. امیر دریادار ایرانی خاطرنشان کرد: طی 
سال های اخیر با گسترش فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی متأسفانه بستری فراهم شده که دامنه تهاجم 
فرهنگی و جنگ نرم دشمنان به محیط خانواده ها نیز وارد 
شده است؛ بنابراین ضروری است تا با مدیریت صحیح 
و هوشیاری در برابر توطئه های دشمنان، معاندان را در 

رسیدن به اهداف شوم خود ناکام بگذاریم. 

اگر به آمارهای موجود 
در ایران دقت کنیم متوجه 
می شویم که آمارهای 
استفاده از اینترنت و 
شبکه های اجتماعی در 
ایران قابل تأمل است. 
براساس آمارهای ارائه 
شده در خرداد1401 
در حدود71 درصد 
مردم ایران از واتس آپ 
استفاده می کنند. در 
حدود50 درصد مردم 
ایران از اینستاگرام 
استفاده می کنند و بیش 
از 31 درصد نیز از شبکه 
اجتماعی تلگرام استفاده 
می کنند

کسانی که امروز به 
دنبال اجرای طرح صیانت 
هستند نشان می دهند 
که هنوز نمی توانند بین 
قانون گذاران و جامعه 
ارتباط مناسبی برقرار 
کنند و بلکه با اقداماتی 
که انجام می دهند ارتباط 
جامعه با قانون گذاران را 
مخدوش می کنند. اگر قرار 
است قانونی برای جامعه 
اجرا شود حتما باید 
منابع اجرایی آن در درون 
جامعه تأمین شود

آیت ا... محمدی عراقی: 

 هنوز نتایج برنامه های اقتصادی دولت 
در سفره مردم خودش را نشان نداده است 
یک عضو مجلس خبرگان رهبری با تأکید بر اینکه 
مهم ترین دغدغه اعضای مجلس خبرگان رهبری مشکلاتی 
است که الان مردم دارند، گفت: اگر دولت بتواند موانع را از سر 
راه مردم بردارد و مردم وارد صحنه شوند، دولت حمایت کند 
و اقتصاد را بیشتر به مردم بسپارد، مردم می توانند مسائل را 
حل کنند. آیت ا... محمود محمدی عراقی اظهار داشت:  تا آن 
جایی که از صحبت های نمایندگان محترم خبرگان استفاده 
می شود، بر اساس همان شناختی که از امام و اهداف امام 
دارند، مهم ترین دغدغه آنها مشکلاتی است که الان مردم 
دارند. یعنی در جلسه ضیافت اعضای مجلس خبرگان که 
آقای رئیس جمهور هم حضور داشتند، مطلبی که تقریبا در 
صحبت های همه اعضا تکرار می شد دو موضوع بود؛ یکی اینکه 
ضمن تشکر از زحمات رئیس جمهور و هیات دولت، مطرح 
می کردند که هنوز نتایج برنامه های اقتصادی در سفره مردم 
خودش را نشان نداده و مردم مشکل دارند. وی افزود: مسأله 
دیگر هم در مورد دغدغه های فرهنگی بود. در صحبت های 
عزیزان تکرار می شد که انقلاب ما انقلاب فرهنگی و هدف 
اساسی امام تحول فرهنگی جامعه بوده است. اخلاق، معنویت 
و قرب به خدا اهداف اصلی انقلاب ما بوده و باید ببینیم تا چه 
حد در رسیدن به این اهداف موفق بوده ایم.آیا توانسته ایم 
آرمان های امام را تحقق ببخشیم یا نه؟ این عضو مجلس 
خبرگان رهبری در خصوص ارائه پیشنهاد در زمینه بهبود 
معیشت مردم از سوی مجلس خبرگان به رئیس جمهور بیان 
کرد:  البته در این جلسات با فرصت های کمی که هست، 
نمی توان طرح و برنامه پیشنهاد کرد. ولی به صورت تیتروار و 
خلاصه بعضی از عزیزان راه حل هایی را هم پیشنهاد می کردند 
و تأکید بیشتر روی این بود که موانع را بردارید. اگر دولت 
بتواند موانع را از سر راه مردم بردارد و مردم وارد صحنه شوند، 
دولت حمایت کند و اقتصاد را بیشتر به مردم بسپارد، مردم 
می توانند مسائل را حل کنند. خیلی از آقایان گلایه داشتند 
که هنوز موانع دست و پا گیر وجود دارد. وی تصریح کرد: 
یکی از آقایان نقل کرد از یک کسی که ظاهرا در خراسان کار 
کشاورزی انجام می دهد، که گفته من 250 مجوز پیگیری 
کرده ام که برای این کارم بگیرم. واقعا آدم باورش نمی شود که 
250 مجوز برای یک کار لازم باشد! چقدر یک آدم باید در این 
دستگاه و آن دستگاه دوندگی کند تا بتواند یک مجوز بگیرد؟ 
آقای رئیسی هم توضیح دادند که تقریبا همه دستگاه ها دارند 
به سامانه اعطای مجوز به صورت غیرحضوری می پیوندند؛ 
چند دستگاه باقی مانده که آنها هم به زودی می پیوندند و این 

مشکل حل می شود. امیدواریم حل شود. 

دریچـــــه

آرمان ملی-  احسان انصاری: سرعت اینترنت در کشور کاهش پیدا کرده و میزان رضایت شهروندان از شبکه های اجتماعی نسبت به گذشته کاهش داشته است. این اتفاق در حالی 
رخ می دهد که رئیس جمهور و وزیر ارتباطات این موضوع را به کمبودهایی که در زیرساخت ها وجود دارد ارتباط می دهد در حالی که در دولت روحانی با همین زیرساخت ها سرعت 
اینترنت در کشور در حد قابل قبولی بود و مردم رضایت بیشتری داشتند. از سوی دیگر کسانی که در ماه های گذشته به دنبال تصویب طرح صیانت از فضای مجازی بودند امروز به دنبال 
این هستند که اهداف خود را از طریق شورای عالی فضای مجازی دنبال کنند. اتفاقی که در صورت تحقق می تواند با واکنش افکار عمومی جامعه مواجه شود. »آرمان ملی« برای تحلیل 
و بررسی این موضوع با زهرا نژاد بهرام فعال سیاسی و عضو سابق شورای شهر تهران گفت وگو کرده است. نژادبهرام براین باور است که»اینترنت یک پدیده جهانی است و همه مردم 
جهان از آن استفاده می کنند. با این وجود در کشور ما برخی با محدود کردن فضای اینترنت و کاهش سرعت آن به سمتی حرکت می کنند که برخلاف وضعیتی است که در بین کشورهای 
جهان وجود دارد. سوال این است که چرا برخی هنوز شرایط زندگی جهانی را نمی پذیرند و تلاش می کنند به شکل های مختلف رویکرد دیگری را در پیش بگیرند که مورد رضایت مردم 

نیست.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 زهرا  نژاد بهرام  در  گفت وگو  با  »آرمان ملی«: 

اجرای نامحسوس طرح صیانت به معنای نادیده گرفتن خواسته مردم است
       محدودیت های اینترنت روز به روز بیشتر شده است                       طرح صیانت ارتباط جامعه با قانون گذاران را مخدوش می کند                     وضعیت اینترنت کسب و کارهای اینترنتی را با خطر مواجه کرده است                

       در تصمیم گیری درباره فضای مجازی باید مطالبات مردم را مبنا قرار داد                            مردم از وضعیت اینترنت رضایت ندارند                       طرح صیانت به صورت نامحسوس توسط اصولگرایان اجرا شده است                                طرح صیانت متوقف نشده است

 

  دولت روحانی و دولت رئیسی علت مشکلات را به 
دولت های قبل خود حواله داده و می دهند. از چه زمانی این 

حواله دادن ها در تارک سیاسی ایران رسم شد؟ 
 از دولت یازدهم اینگونه شد. آن دولت در شرایطی کشور را 
تحویل گرفت که شاخصه ها منفی بود و ایران در محاصره اقتصادی 
قرار داشت. روحانی حق داشت که در برابر خواست مردم برای 
بهبود شرایط، بخشی از درخواست ها را به کوتاهی های دولت 
قبل حواله دهد. زیرا دولت احمدی نژاد وارث دولت خاتمی بود 
که تمامی شاخصه های اقتصادی را مثبت به او تحویل داده بود 
اما او ویرانه ای به روحانی تحویل داد که شاید سابقه نداشته است. 
روحانی البته در همان دو سال ابتدایی در قدرت بودنش حتی بدون 
برجام توانست نوعی ثبات اقتصادی را ایجاد کند که قابل تقدیر 

است. رئیس جمهور بدون برجام قیمت ارز را ثابت و از شتاب تورم 
کم کرد. بعد از برجام نیز شاخصه های اقتصادی بهبود یافت تا اینکه 
ترامپ موجب خروج آمریکا از برجام شد و عده ای در مجلس آن را 
به آتش کشیدند تا شرایط ایران سخت تر شود به نحوی که شرایط 
اقتصادی کشور با مشکلات جدی مواجه شد. دولت رئیسی البته 
وارث آن مشکلات است اما این مشکلات به صورت قهری به وجود 
آمده و باید در نظر داشت که مشکلات دولت نهم به صورت تعمدی 
و به علت فقدان درک درست از شیوه اداره کشور پدیدار شده بود؛ 

این کجا و آن کجا. 
  چرا روحانی توانست مشکلات را به گذشته حواله دهد 
و مردم هم پذیرفتند اما این مورد از سوی مردم برای این 
دولت قابل پذیرش نیست. به طوری که می توان ادعا کرد 
محبوبیت دولت با اجرای طرح اقتصادی تا حدودی به محاق 
رفته است. موضوع به نحوه گفتار مربوط است یا محبوبیت 

دولت ها؟
هر اقدامی که از سوی دولت انجام شود و نفعی برای مردم نداشته 
باشد، موجب تضعیف جایگاه دولت خواهد شد. مشاهده می کنیم 
که دولت مشکلات را به گذشته حواله می دهند اما مردم نمی پذیرند 
علت هم در همین مورد است.  نباید آمارهایی برای مردم قابل درک 
نیست را اعلام کرد زیرا موجب واکنش آنها می شود. در خاطر داریم 
یکی از معاونین وزرای آقای احمدی نژاد در یک جمع اعلام کرد 
که آمار اشتغالزایی در دولت احمدی نژاد مطلوب است. بنده به وی 
گفتم شما اطلاع دارید برای یک شغل چقدر هزینه لازم است که 
این آمارها را می دهید؟ آیا در برابر هر شغلی که شما مدعی ایجاد 
آن هستید آمارهای بیمه ای وجود دارد؟ آمارهایی که مجموعه 
دولت آقای رئیسی به رئیس جمهور ارائه می دهند نیز به همین 

شکل است. این آمارها عقبه علمی و کارشناسی ندارد. 
  کسی خواستار عدم موفقیت دولت نیست زیرا اگر 
دولت ناکام بماند وضعیت مردم از اینکه هست بدتر خواهد 
شد اما به نظر شما طرح های اقتصادی چه شرایطی را در نزد 

افکار عمومی ایجاد می کند؟
اگر آقای رئیسی با همین فرمان جلو رود، یقین بدانید طی دو 
سال آینده با چالش هایی روبه رو خواهند شد. اگر اصلاحاتی در 
دولت سیزدهم ایجاد نشود و تغییراتی در روند مدیریت کشور ایجاد 
نگردد. اختلاس ها و فسادها بر میزان نارضایتی مردم می افزاید و 
مردم با هیچ فرد و گروهی رو در بایستی ندارد زیرا حضرت امیر)ع( 
و پیامبر)ص( به آنها یاد داده اند که هرجا خطا دیده اند باید محکم 
اعلام کنند که خطاست.  دولت یک مسیر را در نظر دارد و این 
مسیر جز انسداد چیزی نخواهد داشت. امروز مردم زندگی توام با 
مشکلات جدی را تجربه می کنند و صراحتا می گویند ایران ثروتمند 

است چرا ما باید با مشکلات و در چنین شرایطی زندگی کنیم. 
  ارزیابی شما از وضعیت اقتصادی کشور چیست و مردم 

امیدی برای بهبود آن خواهند داشت؟
آمارها را ببینید، به مشکلات مردم بنگرید. ناهنجاری هایی که 
ریشه در مشکلات اقتصادی دارد را بررسی کنید مشکل هم تنها 
این مورد نیست. فساد بر  نارضایتی مردم افزوده است. روزی من 
در مجلس به یکی از نمایندگان گفتم اگر رخصت دهید ده ها مورد 
تخلفات را اعلام می کنم. ایشان به من گفتند شما نقشه ایران را 
جلوی من بگذار از تخلفات مختلف از روی نقشه با شما سخن 
خواهم گفت! شخصی که این مورد را به من گفت علما در مورد 
او می گفتند آنقدر در زندان های ستمشاهی بود که باید زندان را 

خانه او دانست. 
  شما سال هاست در بخش صنعت فعال هستید و در 
زمینه تولید خدمت رسانی می کنید. وضعیت صنایع چگونه 
است؟  آمارهایی که از سوی نهادهای رسمی و غیر رسمی 
در مورد بهبود وضعیت صنعت و به طبع آن اقتصاد منتشر 

می شود چگونه است؟
بنده 40 سال است که در بخش صنعت کشور در حال فعالیت 
هستم. به جرات می توان ادعا کرد صنعت در وضعیت خوبی قرار 
ندارد. هر فرد پول دارد در صنعت باقی مانده و نفس می کشد و در 

این شرایط اگر پول نداشته باشید و با چنگ و دندان از کارگاه و 
کارخانه خود دفاع نکنید بدون شک نمی توانید به تولید ادامه دهید.  
  اتفاقا آقای رئیسی معتقد است که نباید به مدیریت 
کارتابلی بسنده کرد و باید رئیس جمهور در میدان باشند 

که با مشکلات آشنا شوند. 
رئیس جمهور به جای سفرهای استانی بهتر است چون امیرکبیر 
رفتار کنند. البته چون ایشان اینگونه مدیریت کردن را دوست 
دارند این پیشنهاد به ایشان داده می شود وگرنه رفتار به شیوه 
امیرکبیر در روزگار فعلی مطلوب نیست. امیرکبیر فرمانداری را 
به شیراز می گمارد. آن فرمانده در مسیر شیراز از یک چوپان طلب 
گوسفند در برابر پول می کند. چوپان نمی فروشد و فرمانده به زور 
سرنیزه گوسفند را می گیرد. چوپان فریاد می زند که  ای امیرکبیر 
داد من را از این فرد بستان و امیرکبیر قبل از ورود فرد به شیراز 
اطلاع پیدا می کند و او را به تهران باز می گرداند و حکمش را 
باطل می کند. امیرکبیر در این حد آدم داشت که توانست کشور 
را آنگونه اداره کند. خوب رئیس جمهور افرادی را مامور کند تا 
خود ایشان با نظر کارشناسان به سوی تهیه برنامه ای برای رفع 
مشکلات حرکت کنند. امروز با توسل به یک برنامه ریزی می توان 
تمامی اولویت هایی که مد نظر دولت است را اجرایی کرد. دیگر چه 
نیازی است که از این استان به آن شهرستان و روستا سفر شود. 
بهتر است علت و ریشه فسادها را بررسی کنند و زمینه های آن را 
بپوشانند؟ تمامی این موارد نشان می دهد که دولت نیازمند خانه 

تکانی جدی است. 
  آقای رئیسی بارها گفتند که معیشت مردم را به موضوع 
هسته ای گره نخواهند زد اما از قرار معلوم گره کور معیشت 

مردم از حل و فصل پرونده هسته ای می گذرد. 
واقعیت آن است که هر فردی در دولت قرار می گیرد به این 
درک می رسد که یکی از اقداماتی که دولت باید انجام دهد ارتباط 
با دنیاست. کما اینکه مشاهده کردیم که آقای رئیسی از ابتدا به 
دنبال احیای برجام بودند. بحث دیگر که همین دولت بعد از لغو 

احتمالی تحریم ها دنبال خواهد کرد، بحث اف  ای تی اف خواهد 
بود.  امروز با کمترین تکنولوژی می توان ظرف کمتر از چند ثانیه با 
کشورهای دور در ارتباط بود. مگر می شود در دنیای مدرن زندگی 
کنیم اما به روابط، اقتصاد و حقوق بین الملل توجه نداشته باشیم. 
برفرض که برجام احیا شد خوب برای راه اندازی کارخانه های کشور 
مواد اولیه را با چه مکانیزمی بدون تصویب اف  ای تی اف می خواهید 
وارد کنید؟ با چند برابر قیمت؟ درآن صورت تولید چه مقدار آسیب 
خواهد دید؟ هزینه ها آنقدر بالا نمی رود که صادرات و حتی تولید 
صرفه نداشته باشد؟ اگر بخواهیم بعد از لغو تحریم ها نفت بیشتری 
صادرات کنیم نیازمند قطعه برای احیا چاه های نفتی هستیم. بدون 
همراهی با قواعد تجارت بین الملل حیات مناسبی برای مردم به 

ارمغان نخواهیم آورد. 
  چرا موضوعاتی مانند برجام که در دولت قبل قبیح نام 

می گرفت جزء برنامه های همین مخالفان است؟
 برخی که امروز در جهت توافق هسته ای تلاش می کنند، در 
دولت قبل اعلام می کردند که تنها یک کاریکاتور از برجام باقی 
مانده است. حالا بر سر مذاکرات از این کشور اروپایی به آن کشور 
اروپایی می روند. این در حالی است که اگر هنر کنند، نصف آنچه 
ظریف به دست آورده بود را به دست نخواهد آورد. تخصص این افراد 
کجا و تخصص و روابط آقای زنگنه و ظریف کجا؟ یکی از وزرای 
همین دولت اعلام کرد که با یک میلیون تومان هم می شود شغل 
ایجاد کرد من حاضرم 50 میلیون دیگر هم به آن شخص که استعفا 
داد بدهم تا شاید بتواند کاری برای خود بعد از وزارتخانه پیدا کند. 
این ادعا ها چیست که اعلام می شود. این افراد البته جوان هستند 
اما اسلاف آنها در زمان انقلاب کجا بودند که امروز صاحب منصب 
شدند و از سوی دیگر به بچه های انقلاب هم می تازند. وزیر تبلیغات 
هیتلر می گوید دروغ را آنقدر بزرگ بگویید که همه باور کنند. واقعا 
چطور می خواهید با یک میلیون شغل ایجاد کنید حال اینکه من 
صنعتکار که سابقه نمایندگی مجلس هم دارم نمی توانم با صد برابر 

این مورد شغل ایجاد کنم. 

سید فاضل موسوی در گفت وگو با »آرمان ملی«

دولت نیازمند خانه تکانی جدی است
       رئیسی بعد از برجام به دنبال FATF خواهد رفت                                      جریانی که به دنبال مصونیت است برای امام هم تکلیف معلوم می کرد                                امیرکبیر  الگوی   رئیسی   باشد

آرمان ملی-  احسان اسقایی: فرار به جلو، اقدامی که اکثر 
دولت ها چه دولتی که رئیسش با محبوبیت بالایی انتخاب 
شده و چه سایر دولت ها انجام می دهند تا از پاسخگویی 
به آحاد جامعه بگریزند. تنها دولت اصلاحات و سازندگی 
بودند که از این حربه استفاده نکردند. هاشمی هم البته 
خود را وارث ویرانی های  جنگ می دانست و خاتمی هم 
نمی توانست مشکلات را به گذشته حواله دهد چون 
او خود عضوی از دولت قبل بود البته باید توجه کرد 
شاخصه های اقتصادی که خاتمی از هاشمی تحویل 
گرفت را هیچ رئیس جمهوری از رئیس جمهور قبلش 
تحویل نگرفت. به بهانه بررسی کلید واژه این روزهای 
دولت یعنی »بانیان وضع موجود«  آرمان ملی با سید 
فاضل موسوی فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت وگو 
پرداخت. موسوی معتقد است شعارهای انتخاباتی تنها 
برای جذب رأی بوده است زیرا خود رئیس جمهور هم 
می داند بدون برجام و FATF نمی توان از پیچ مشکلات 

کشور عبور کرد. 


